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Iz meseca u mesec, iz godine u godinu, sa vama smo ve}
18 godina. Slede}eg meseca, ta~nije 2. oktobra, Ogledalo }e
postati punoletno. Bi}e punih 18 godina kako na svojim stranica-
ma ostavlja pisani trag promovi{u}i na{ identitet.

U ime toga OGLEDALO }e proslaviti svoju godišnjicu rada
u subotu, 28. septembra i organizovati ŠE[IRIJSDU u restoranu
Madini - Veranda.

KO IMA NAJLEPŠI ŠEŠIR U ^IKAGU?
OGLEDALO }e Vas te ve~eri vratiti u jedno lepo doba

kada je u Beogradskoj boemskoj ~etvrti Skadarliji, bilo nezamisli-
vo biti bez šešira, bilo da ste Djura Jakši}, @anka Stoki}, dama ili
gospodin u provodu, devoj~ica ili de~ak u šetnji...

Od 19 ~asova potrudi}emo se da Vam uz kulturno-umet-
ni~ki program, uz zvuke violine i harmonike, tambure i klarineta,
uz stare dobre pesme u interpretaciji Slavice Momakovi}, Alije
Dalipovi}a i drugih izvodja~a, vratimo lepe trenutke tog vremena.
A kostimirani glumci Srpskog pozorišta MS u liku Branislava
Nuši}a, Djure Jakši}a, @anke i skadarlijske dame poveš}e Vas u to

boemsko vreme nekadašnje Skadarlije.
Proglašenje najlepšeg muškog, `enskog i de~jeg šešira planirano je za kraj ve~eri.
Slu`i}e se srpski specijaliteti, prase}e i jagnje}e pe~enje i roštilj uz pekarski

krompir.
Pozivamo Vas, jer `elimo zajedno sa Vama da proslavimo ovaj zna~ajan jubilej.
Dodjite i podr`ite rad Vašeg OGLEDALA! Dodjite da zapevamo i zaigramo uz

starogradsku pesmu koja ne gubi sjaj.
Iskreno Vaša
Slavica Petrovi}, sa redakcijom

Po{tovani ~itaoci i prijatelji na{eg lista,

Slavica Petrovi}

RE^ UREDNIKA
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Radio Televizija Avala ^ikago 
ima zadovoljstvo da vas pozove na

proslavu 10 godina emitovanja emisije
Radio Avala i 9 godina emitovanja

televizijske emisije 

“Srpska Razglednica iz Amerike“ 

u subotu, 5. oktobra 2019. godine u 6 uve~e u sve~anoj sali
Srpskog Sabornog Hrama u ^ikagu, na adresi 5701 North

Redwood Drive, Chicago Illinois. 
Nastupaju izvanredni muzi~ari i peva~i Dragan Negovanovi},
Mirjana Negovanovi}, Radovan Filipovi} i Slavica Momakovi}.
U`ivajte u nastupima vrhunskih folklornih grupa. Kuhinja nudi

specijalitete sa ro{tilja, a planira se i odli~na lutrija. Ulaznica samo
15 dolara. Program se snima za RTS, BN TV, TV LAV i TV AS. 
Za sva pitanja zovite 1-224-286-4383 i 1-773-339-7301 

ili pi{ite na radio@radioavala.com
Nas vebsajt je www.radioavala.com

Poka`imo da mo`emo o~uvati na{ radio program i slati dalje tele-
vizijske priloge i emisije iz ^ikaga koji obilaze svet 

i povezuju nas sa rodbinom u starom kraju!

OGLEDALO slavi 18 godina rada uz [E[IRIJADU

Subota, 28. septembar u 19h
Restoran MADINI - VERANDA

5700 W Irving Park Rd, Chicago, IL 60634
Uz odli~an kulturno umetni~ki program 

elegantne dame i d`entlmene sa 
rasko{nim {e{irima 

i srpskom kuhinjom, do`ivite jednu 
BOEMSKU NO]

PRIDRU@ITE NAM SE I PODR@ITE RAD 
SRPSKOG GLEDALA

Za rezervacije:773.744.0373
Ulaznica $30 uklju~uje ve~eru

Proslava 10 godi{njice
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P
oruke sa ekspresno saz-
vanog sastanka
dr`avnog sekretara
SAD Majka Pompea i
srpskog predsednika

Aleksandra Vu~i}a u Njujorku
mediji u Srbiji razli~ito tuma~e.
Neki tvrde da je posebno primetan
ne{to “mek{i“ stav kada je re~ o
srpskoj strani na Kosovu, za razliku
od svake prethodne ameri~ke
administracije koja je tvrdila da je
nezavisnost “gotova stvar“.

Sa druge strane, spoljnop-
oliti~ki komentator Bo{ko Jak{i}
upozorava: “Kruna onog {to je
re~eno, ja bih obratio pa`nju na
re~enicu Aleksandra Vu~i}a kada je
rekao ‘nije va`na politi~ka cena
koja }e se platiti’. To mi govori da
je to nastavak procesa pripreme
javnosti u Srbiji za re{enje koje
mo`e da vodi medjusobnom prizna-
vanju. Dakle, o~igledno se politi~ka
platforma Beograda promenila i
uznapredovala do ta~ke da se
razmi{lja o priznavanju“.

Osim poruka sa sastanka,
pa`nju javnosti u Srbiji izazvala je
i informacija da je, kako je naveo
reporter Al D`azire iz Va{ingtona,
susretu Vu~i}a i Pompea prisustvo-
vao i nekada{nji premijer Velike
Britanije Toni Bler. Da li je to
ta~no, pitao je na Tviteru biv{i {ef
srpske diplomatije Vuk Jeremi}.

“Ako je zaista Bler bio na
sastanku, to onda ukazuje da je Bler
izuzetno blizak saradnik Aleksandra
Vu~i}a i da je politika koju je
Aleksandar Vu~i} na tom sastanku
zastupao takva da mo`ete imati
Blera u delegaciji dok takve stvari
izgovarate, a to nije u skladu sa
zvani~nom dr`avnom politikom
Srbije, koja, koliko mi je poznato,
nije promenjena“, naveo je Jeremi}.

Rano je re}i da li je
Va{ington odlu~io da se u
budu}nosti oslanja radije na
Beograd nego na Pri{tinu kad je u
pitanju kosovski problem, izjavio je
urednik ameri~kog ~asopisa
“Odbrana i inostrani poslovi“
Gregori Kopli, za koga tvrde da je
blizak vojnim krugovima u SAD.

“Ono {to je sigurno jeste

da SAD posve}uju vi{e pa`nje srp-
skom pogledu na pomenuti problem
nego {to su to ~inile u pro{losti, ali
istovremeno i pokazuje da se SAD
bore za uticaj na Balkanu zajedno s
Rusijom i Kinom“, rekao je Kopli.

Prema njegovim re~ima,
SAD i dalje pritiskaju Srbiju da
prekine kampanju medju drugim
zemljama da povuku priznanje
Kosova. Kako je ocenio, nije real-
no da zemlje Kvinte zahtevaju od
Srbije da zaustavi prirodnu reakciju

na uzimanje, bez ikakvog zakon-
skog osnova, zna~ajnog dela njene
teritorije.

“U ovom trenutku, takoz-
vane snage Kvinte gube prednost
nad Srbijom, jer ~lanstvo u EU
izgleda sve manje privla~no kao
dugoro~na opcija za Srbiju. Velika
Britanija izlaskom iz EU gubi veli-
ki deo svog uticaja protiv Srbije,
dok su SAD o~igledno zaintereso-
vanije za postizanje sporazuma s
Beogradom nego za njegovo
ka`njavanje“, smatra Kopli. On je
dodao da u ovoj fazi nema koristi
od pritisaka na Srbiju, ali ne mogu
ni da napuste “sopstvenu kreaciju“
– Kosovo, osim ukoliko se ne
postigne novi pregovara~ki okvir,
{to je sigurno mogu}e.

Ina~e, na odvojenim sus-
retima predsednika Srbije
Aleksandara Vu~i}a u Njujorku sa
zamenikom pomo}nika dr`avnog
sekretara SAD Metjuom Palmerom
i izvr{nim potpredsednikom
Atlantskog saveta Dejmonom
Vilsonom razmatrani su odnosi
izmedju Beograda i Pri{tine, kao i
sveukupni srpsko-ameri~ki odnosi.
Kosovo je bilo dominantna tema

razgovora sa Vilsonom. “Za{tita
interesa srpskog naroda na Kosovu
i Metohiji i o~uvanje vitalnih
nacionalnih i dr`avnih interesa
Srbije bile su su{tina mog zalagan-
ja u razgovoru sa g. Vilsonom“,
naveo je Vu~i}.

[ef srpske diplomatije
Ivica Da~i} je sastanak u Njujorku
ocenio kao koristan i iz ugla
potrebe da se Pompeom razgovara
o na{im stavovima, jer je on do
sada imao vi{e sastanka sa pred-

stavnicima Pri{tine, dok se sa na{im
zvani~nicima retko sastajao. Ovo je
sastanak na veoma visokom nivou i
Pompeo kao jedan od najbli`ih
saradnika prene}e Trampu sve ono
{to se govorilo, rekao je Da~i}. On

je naglasio da za sve {to radimo u
Beogradu, imamo podr{ku dela
administracije u Beloj ku}i, onog
dela koji `eli kompromisno re{enje.

“To jeste veliki iskorak, a
da li }e oni da pritisnu ostatak
va{ingtonske politi~ke elite, to
}emo tek da vidimo. Zasad, stavovi
Bele ku}e se veoma razlikuju u
odnosu na stavove Stejt departmen-
ta, kada je re~ o Kosovu“, tvrdi
Da~i}. Prema njegovim re~ima,
predsednik Tramp i njegovi ljudi

`ele da se kosovsko pitanje {to pre
re{i, jer im je to u li~nom interesu.

“Oni kosovsko re{enje
`ele pre nego {to po~ne fini{ kam-
panje za predsedni~ke izbore, jer
ako budu imali dobar rezultat u

vezi sa Kosovom, to bi bilo jako
dobro za Trampa u predsedni~koj
kampanji. Ne treba misliti da su
SAD promenile stav o nezavisnosti
Kosova, ali sada postoji velika raz-
lika izmedju Trampove adminis-
tracije i ljudi koji ~ine njegov
naju`i krug – savetnik za nacional-
nu bezbednost D`on Bolton,
dr`avni sekretar Pompeo, pot-
predsednik Majk Pens, i on sam,
koji smatraju da je neophodno da se
dalje pregovora i da se tra`i kom-
promis“, rekao je Da~i}.

DVE SRPSKE 
KOLONE
Na predstoje}im vanred-

nim parlamentarnim izborima na
Kosovu 6. oktobra, Srbi }e osim
Srpske liste imati jo{ jedan izbor.
Bi}e to koalicija skoro svih ostal-
ih polit~kih subjekata koju }e
~initi Slavi{a Petkovi}, Rada
Trajkovi}, Nenad Ra{i}, Dragi{a
Miri} i Branislav Markovi}.
Formiran je kostur koalicije, koji
je potpisao sporazum i odredio
principe kojih }e se pridr`avati
svi ostali, koji naknadno `ele da
im se pridru`e. U ovoj koaliciji
ka`u da je srpskom narodu
potrebna alternativa, zala`u se za
fer i po{tene izbore i da se na
Srbe ne vr{i pritisak za koju }e
opciju glasati.

“Ono na {ta oni (Srpska
lista) pozivaju je jednoumlje, to nije
jedinstvo. Predla`u da mi blanko
prihvatimo ono {to oni misle da je
ispravno i opravdano“, poru~uje
Nenad Ra{i}, predsednik
Progresivno-demokratske stranke sa
sedi{tem u Gra~anici.

“Ta poruka vi{e podse}a
na bolj{evizam nego na normalnu,
demokratsku poruku. Pre bih kaza-
la da je poruka totalitarnosti i
ne~ega {to potpuno ne dolazi u
obzir“, odgovara Rada Trajkovi} iz
Saveza za Srbiju na Kosovu.

Pripreme za izbore po~ele
su i u Srpskoj listi koja je na
prethodim izborima pobedila u svih
deset srpskih op{tina.

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

VU^I] SA POMPEOM U NJUJORKU

Togo je 15. zemlja koja je povukla priznanje Kosova,
potvrdio je ministar spoljnih poslova Ivica Da~i}, pokazuju}i notu o
povla~enju priznanja, rekav{i da je ona doneta jo{ 28. juna na
Vidovdan.

Da~i} je podsetio da je u danu kad je to hteo da objavi
Kvinta izdala saop{tenje kojim poziva Srbiju da prestane sa
aktivnostima na povla~enju priznanja. Kako je rekao, na{ je cilj da
broj zemalja koje priznaju Kosovo padne ispod polovine ~lanica
UN, ispod 97 zemalja.

“Time dobijamo to da oni ne mogu da se pona{aju kako
ho}e, da moraju da idu na dogovor, a ne da smatraju da je ta stvar
gotova. Pokazalo se da nije gotova“, rekao je Da~i} i dodao da
Kosovo ne mo`e da bude ~lanica UN-a, jer }e Rusija da stavi veto
u Savetu bezbednosti, ali ako Rusija ne stavi veto, “mi moramo da
imamo ve}inu ~lanica UN na na{oj strani“.

www.serbianmirror.com
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Pi{e: Gordana Radisavljevi}-Jo~i}

Dokumentarni film “Teslin
narod“ kvalifikovao se za
Oskara za dugometra`ni

dokumentarni film 2019. i time
zvani~no postao kandidat za
Oskara.

“Teslin narod”, reditelja
@eljka Mirkovi}a, radjen je u
koprodukciji Optimistic Film i
Radio-televizije Srbije. Film je
imao premijerno prikazivanje u
Beogradu, zatim je prikazivan u
Njujorku, Los Andjelesu,
Pitsburgu, Bostonu, Majamiju,
Pertsonu u Nju D`ersiju. Na jesen
film kre}e sa svojom kampanjom
Oskar promocije i ima}e svoju
premijeru u Va{ingtonu ve} 21.
oktobra, a onda slede drugi
gradovi.

Svojom ~ika{kom premi-
jerom “Teslin narod” }e otvoriti
sedmi po redu Srpski Filmski
Festival ^ikago 6. decembra.

-Projekat “Teslin narod“
nastajao je ~etiri godine i sniman
je u mnogim gradovima SAD,
po~ev od Njujorka, preko Va{ing-
tona, Filadelfije, Bostona,
Pitsburga, Klivlenda, ^ikaga, San
Franciska, Los Andjelesa… Ve}
tokom samog rada ljudi su shvatili
koji je zna~aj ovog projekta i da
on ima zapravo svenacionalni
potencijal – ka`e @eljko Mitrovi},
reditelj filma “Teslin narod”.

[ta je bila va{a
inspiracija da krenete u projekat
“Teslin narod”?

-“Teslin narod“ dolazi
kao logi~ni sled nakon filma
“Drugi susret”, koji je obi{ao pola
Amerike i prikazivao se u
razli~itim gradovima i nai{ao na
jako dobar prijem kod ljudi na{eg
porekla. U razgovoru sa Nikolom
Lon~arem iz Tesla Science
Foundation, napravili smo koncept
da probamo da prika`emo koliko
je na{ narod doprineo razvoju
ameri~kog dru{tva, koji je
kapacitet tog dostignu}a od prvog
Srbina Djordja [agi}a do danas i
kakve su mogu}nosti da se
naprave povezivanja izmedju mat-
ice i na{eg naroda pre svega u
Americi, a potom i generalno
povezivanje izmedju celokupnog
naroda gde god da se on nalazio.
Moram da ka`em da je projekat
bio dosta izazovan u smislu ideje i
produkcionih zahteva, jer je treba-
lo na}i model kako predstaviti

uspehe i kroz istoriju i kroz
sada{njost na{ih ljudi u Americi.

Koji su bili najve}i iza-
zovi koje je valjalo savladati
tokom snimanja?

- Odlu~ili smo se da to
bude pri~a o ljudima od isto~ne do
zapadne obale Amerike. Naravno,
u startu je bilo jasno da je
nemogu}e pokriti prvo sve gradove
i celokupnu teritoriju Amerike i
nemogu}e je pokriti sve one koji
zaslu`uju da budu deo te pri~e.
Tako da smo gledali da u svakom
od tih gradova gde smo snimali
pronadjemo ljude koji su mo`da
karakteristi~ni za tu sredinu i da se

pokrije jedna {ira lepeza, od nauke,
sporta, umetnosti, biznisa do svih
ostalih grana. Taj balans nije bio
nimalo jednostavan odrediti.

Druga stvar, trebalo je
na}i pravi model kako ukompono-
vati tu mozai~ku strukturu pri~a
svih tih na{ih ljudi u jednu celinu
koja }e biti zanimljiva u nekom
{irem obliku kao {to je dugome-
tra`ni dokumentarni film. Odmah
sam video da bi Tesla trebalo da
bude simbol koji povezuje ljude,
ne samo kao ideja nego i kao
vizuelni simbol koji }e se pojavlji-
vati u filmu.

Tre}i nivo koji je dr`ao
strukturu u pri~i jeste poslanica
predsednika Vudrou Vilsona, kada
je bila podignuta srpska zastava na
Beloj ku}i, koji je ukazao na
doprinos tog jednog malog naroda
u jednom va`nom istorijskom
trenutku. Ta poslanica je bila lajt-
motiv na koji se nadovezuju
razli~iti u~esnici u filmu koji su
sada ameri~ki dr`avljani, ali su
ponosni na svoje srpsko poreklo.

^etvrti nivo filma bi zapravo pred-
stavljao jedan istorijski okvir grad-
jenja ameri~ke dr`ave kroz naselja-
vanja srpskog stanovni{tva u
Ameriku u razli~itih pet etapa, od
prvog Srbina do danas.

I poslednji, peti nivo
donosi neku li~nu emociju, odnos-
no li~nu `elju svakog od tih ljudi
da ne zaborave ko su, odakle su,
da nose svoj identitet i da to
podele sa drugima i da naprave
neku vezu ne samo sa zemljom
~ije poreklo nose, nego i izmedju
sebe, i da to bude na neko op{te
zajedni~ko dobro.

Koje junake filma bi ste

izdvojili kao najinteresantnije,
koji imaju `ivotnu pri~u dostojnu
holivudskog filma?

- Svi znaju za ~uvenu
izjavu Nila Armstronga: “Ovo je
mali korak za ~oveka, a veliki za
~ove~anstvo”, kada se 20. jula
1969. godine iz svemirskog broda
“Apolo 11” spustio na mese~evo
“More ti{ine“. Medjutim, malo je
poznato da su u konstrukciji i diza-
jnu “Apola 11” i rakete “Saturn 5“
u~estvovala i sedmorica stru~njaka
srpskog porekla, medju kojima je
Dejvid Vuji}. Vuji} je rodjen u
Pensilvaniji 1935. godine.
Diplomirao je u Midlendu tehni~ke
nauke, magistrirao je u Va{ing-
tonu, gde se zaposliou NASA. Bio
je predstavnik avionske kompanije
“Panam“ i vlasnik konstruktorske
firme “Dsaund”.

Kroz pri~e istaknutih
Srba, pored Nikole Tesle i Mihajla
Pupina, upozna}ete i trostrukog
dobitnika Pulicerove nagrade
Voltera Bogdani}a, novinara
“Njujork tajmsa”. Volt poti~e iz

stare srpske kolonije u ^ikagu.
Studirao je novinarstvo i politiku
na Univerzitetu Viskonsin, a profe-
sionalno se novinarstvom po~eo
baviti 1973. godine. U filmu se
mo`e ~uti pri~a o prvom Srbinu u
Americi D`ord`u Fi{eru (Djordju
[agi}u) koga su spasili ribari po
kojima je nazvan, a ~ije ime se
nalazi u Livingstonovoj knjizi “100
znamenitih Amerikanaca“, ali i
zanimljivosti poput one da je
~uvena D`i Aj D`o igra~ka
napravljena po uzoru na jednog
srpskog heroja, Mihajla Peji}a.

Ka`ete da va{i filmovi
predstavljaju jednu vrstu doku-
mentarne bajke? Za{to?

- Pitanje je da li su to
bajke, ili su u pitanju neke druge
frekvencije u koje nas film odnosi
i pokazuje da je sve mogu}e uko-
liko dovoljno verujemo i imamo
snagu volje, da mo`emo posti}i
sve ono {to `elimo ukoliko smo
spremni za to. Ja mislim da ta
unutra{nja energija koju svako od
nas nosi kreira zapravo i na{u
budu}nost, a ja poku{avam da nad-
jem uvek neki klju~ koji bi kore-
spondirao sa svakom od tih pri~a.
Mislim da su kreativni dokumen-
tarni filmovi zapravo vrsta nekih
modernih bajki koje se dogadjaju
svima nama, a ono {to njih ~ini
bajkovitim jeste {to stvarnost u
kojoj `ivimo sve manje veruje da
su pozitivne stvari mogu}e, a sve
vi{e je okrenuta ka negativnim
vestima. Ja upravo `elim da ka`em
da pozitivne vesti i lepe ljudske
pri~e mogu da se prodaju bolje
nego negativne.

Kako birate teme koje
}ete predstaviti u svojim filmovi-
ma?

-Ja sam ba{ publikovao
svoj rad “Uloga re`isera i produ-
centa u kreativnom dokumen-
tarnom filmu – prednosti i
pote{ko}e takvog rada”. Kada kao
reditelj i stvaralac kreirate jedno
delo, vi `elite da ostvarite to delo
na najbolji mogu}i na~in, a kada
kao producent posmatrate to delo,
vi poku{avate da nadjete najbolji
mogu}i na~in da se to delo realizu-
je i da se plasira tr`i{tu.

Prednosti ovakve jedne
saradnje – dve funkcije u jednoj –
jesu {to vi zaista mo`ete da
kreirate pri~u na na~in na koji
`elite ako ste spremni da snosite
rizike i ukoliko ste otvoreni da ta
pri~a bude do kraja ispri~ana na

na~in na koji bi zapravo trebalo da
bude ispri~ana.

U holivudskim filmovi-
ma Srbi su lo{i momci. Da li je
va{ film promenio sliku o nama
u Americi?

- Ponovio bih ono {to je
Tesla u prvoj re~enici filma rekao:
“Svi smo mi jedno. Ljudi su
povezani nekim nevidljivim sila-
ma.“ Svi predstavljamo jedno bi}e
ovde na planeti Zemlji i svi smo
na neki na~in povezani. Ako
poku{amo da to razumemo na taj
na~in i da razumemo i drugog koji
je pored nas, bez obzira na to
odakle dolazi i koja su mu religi-
jska ili neka druga ubedjenja, onda
se otvara mogu}nost za stvaranje
nekog zaista ~udesnog novog sveta
koji prevazilazi i najlep{e snove za
li~nim ostvarivanjima. Ja verujem
da takav jedan svet mora da se
stvori. Ili }e se takav svet stvoriti,
ili }emo mi zapravo kao
~ove~anstvo nestati.

Ko su najbolji
“ambasadori” Srbije danas?

- SAD i mnoge druge
dr`ave u svetu su odavno shvatile
da moraju da ula`u i u “meku
mo}”. “Meka mo}“ je na~in da
preko svoje kulture, nauke i drugih
dostignu}a svog dru{tva svoju
zemlju predstavite drugima na
na~in na koji vi ̀ elite i da te druge
zemlje na to reaguju pozitivno.
Onako kako vama odgovara.

Srbija ima toliko toga da
ponudi u mnogim oblastima kroz
svoje ljude. Na{a ulaganja upravo
treba da idu u tom pravcu. Ne treba
se baviti neprestano pri~ama i odgo-
varati na to {ta drugi misle i pri~aju
o nama. Onda ulazite u jednu
matricu iz koje vi{e nema pozi-
tivnog ishoda. Pogledajte, svi danas
znaju za Teslu, Djokovi}a. Mladena
Sekulovi}a ili Karla Maldena,
oskarovca koji je bio i predsednik
Ameri~ke filmske akademije, Pitera
Bogdanovi~a, ikonu Holivuda. Kada
u Americi pomenete legendarnog
ko{arka{a Pita Pistola (Petar
Maravi}) mnogi }e odmah sa
rado{}u odreagovati na njega.
Zgrada na Kolumbija univerzitetu u
Njujorku nosi ime po Mihajlu
Pupinu, a na obelisku u Va{ingtonu
ime prvog Srbina Djordja [agi}a -
D`ord`a Fi{era, upisano je na
posebnom mestu u znak zahvalnos-
ti… Takvih primera je mnogo.

Vlasnik ste produkcijske
ku}e Optimistic Film. Da li ste vi

FILM “TESLIN NAROD” OTVARA SRPSKI FILMSKI FESTIVAL ^IKAGO  2019.

@ELJKO MIRKOVI]: “TESLIN NAROD“
IMA SVENACIONALNI POTENCIJAL
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optimista?
- Kada je Optimistic Film

nastao, ve} je porodica bila tu, sin
i k}er su bili sa nama, i `eleo sam
da sagledavam ̀ ivot iz jednog poz-
itivnijeg ugla. Ina~e, svi moji pro-
jekti su okrenuti ~oveku, i ja li~no
verujem u te osnovne ljudske vred-
nosti kao {to su ljubav, nada i
porodica, i ~ove~anstvo koje
pobedjuje ipak na kraju, tako da se
taj neki pozitivan ugao odrazio na
ime producentske ku}e. Od pre
godinu i po dana na{a porodica se
pro{irila za jo{ jednu k}erku, tako
da smo sada mnogo bogatiji.
Naravno, uvek optimisti~ni.

^emu stremite u profe-
siji, a ~emu privatno?

- Trudim se da sve ono
{to radim bude iskreno, da
razumem ljude sa kojima radim, da
razumem temu kojom se bavim, i
da stvari ne sagledavam povr{no, i
da refleksija koju stvaram bude
pozitivna. Za dokumentarni
kreativni film je vrlo va`no pov-
erenje i da se uspostavi neka vrsta
jedinstvene energije, da svi imaju
istu `elju da se film napravi ili da
se ne odustaje kada se ~ini da je
projekat naizgled gotov, jer u
nekom trenutku se otvori jedna

nova dimenzija. Zato je va`no da
se pre i u toku stvaranja i sniman-
ja izgrade jasni odnosi puni pov-
erenja. Mislim da je to klju~.

Za{to ste se opredelili da
stvarate ba{ dokumentarne fil-
move?

- Ja sam 1999. godine
zavr{io televizijsku re`iju na
Akademiji umetnosti i krenuo ve}
2000. godine da se bavim doku-
mentarnim filmom. To je vi{e bio
poziv koji je do{ao od spolja jer u
to vreme su se dogadjale promene
u Srbiji i ja sam pratio jedan mladi
bra~ni par koji je ~ekao te
promene dok su bili protesti na
ulici. On je bio snimatelj jedne
lokalne televizije, a ona je ~ekala
bebu i `eleli su da se ta beba rodi
u nekoj novoj Srbiji. Meni je to
delovalo sna`no. I ja sam delio ta
neka o~ekivanja, `eleo sam da
ispratim {ta se dogadja sa njima na
li~nom planu, a {ta se dogadja na
globalnom planu, tako da je i nje-
gova kamera isto poslu`ila da
ispri~a jednu globalnu pri~u, a
na{a kamera je pratila njihov
intimni `ivot, i ja sam polako
negde osetio da dokumentarni film
– pogotovu dokumentarni kreativni
film – mene jako privla~i.

U Americi predajete
film i digitalne medije. Koliko je
bilo te{ko probiti se do zvanja
profesora u zemlji koja je vode}a
u proizvodnji i distribuciji filma?
Da li ste, poput junaka va{eg
filma, ostvarili “ameri~ki san“?

-Amerika je zemlja koja
je izgradjena na individualnim vred-
nostima, gde se rad i znanje veoma
po{tuju. Kada dobijete {ansu da to
poka`ete ili kada vam neko na
osnovu va{eg prethodnog rada tu
{ansu pru`i, onda se stvari pokre}u
dalje. Jedna vrata, otvaraju druga…

Sa druge strane, to zna~i
i da je konkurencija globalna.
Kvalitetni ljudi dolaze sa svih kon-
tinenata, iz svih dr`ava sveta. Ja
sam veoma zahvalan {to je moj
rad prepoznat i {to mi je data
mogu}nost da to poka`em kao pro-
fesor filma i digitalnih medija u
zemlji gde je film jedan od temel-
ja “meke mo}i“. U zemlji koja
izvozi svoj film svuda po svetu, ja
sam na{ao prostora da dam svoj
doprinos u prenosu znanja onima
koji `ele da ~uju i nau~e. Ne bih
to iskustvo poredio sa Srbijom, jer
se u SAD razmi{lja globalno. Iz
tog ugla je onda sve mogu}e.

MediaSfera

Festivali 

www.serbianmirror.com

Ogledalo na Sarajevo Film festivalu

SARAJEVO MON  AMOUR

Najve}a manifestacija
posve}ena delima
sedme umetnosti u

regionu biv{e Jugoslavije i jedna
od ve}ih u Evropi, Sarajevo
Film festival (SFF), odr`ana je
po jubilarni dvadeset i peti put
u prestonici Bosne i
Hercegovine. Otvorio ju je “Sin”
Ines Tanovi}

B l i z u
100.000 posetilaca
iz Sarajeva,
regiona, Evrope i
sveta u`ivalo je u
~arima filmskih
~arolija od 16. do
23. avgusta, potvr-
dio je medijima
direktor SFF-a
Mirsad Purivatra.
Mno{tvo gluma~kih i muzi~kih
zvezda prodefilovalo je unikat-
nim crvenim tepihom – bosan-
skim }ilimom koji kombinuje
tradicionalne i moderne ele-
mente – a najvi{e pa`nje

privukao je holivudski pred-
stavnik Tim Rot. Sarajlijama i
gostima su sa }ilima ispred
Narodnog pozori{ta mahali i
Dragan Bjelogrli}, Nikola Kojo,
Emir Had`ihafizbegovi}, Branko
Djuri} Djuro, Jasna i Pjer
[alica, Danis Tanovi}, Tarik
Filipovi}, Branimir Popovi},
Goran Bogdan, Nata{a Ninkovi},
Izudin Bajrovi}, Nina Badri},
Mirvad Kuri}, Admir Glamo~ak,
Jovana Stojiljkovi}, Sne`ana
Bogdanovi}, Uliks Fehmiu,
Euhenijo Kabaljero i drugi.

Tokom osam dana, na
nekoliko lokacija u gradu

prikazano je rekordnih
270 ostvarenja iz 56
zemalja. Glavnom fes-
t i v a l s k o m
n a g r a d o m ” S r c e
S a r a j e v a ” p r e m a
odlukama `irija
oven~ani su: kao
najbolji igrani film
“Take Me Somewhere
Nice“ Ene

Sendijarevi}, najbolji reditelj
Emin Alper za film “Pri~a o tri
sestre“, najbolja glumica Irina
Jambonas za ulogu u ostvarenju
“Ukrug“, najbolji glumac Levan
Gelbakhijani za rolu u filmu “A

onda smo plesali“, najbolji krat-
ki film “Poslednja slika o ocu“
Stefana Djordjevi}a, najbolji stu-
dentski film ”[erbet“ Nikole
Stojanovi}a i najbolji dokumen-
tarni film “Kad su rasle japanske
jabuke“ Hilala Bajdarova.

Laureati “Po~asnog
srca Sarajeva“ su: glumac i red-
itelj Tim Rot, reditelji
Alehandro Gonsales Injaritu i
Pavel Pavlikovski i glumica
Izabel Iper. Kada je re~ o glaso-
vima publike, ona je za najbolji

igrani film proglasila “Lepo
doba“ Nikole Bedoa, za najbolji
dokumentarac “Medena zemlja“
Ljubomira Stefanova i Tamare
Kotevske i za najbolju seriju
nastavak “Senki nad Balkanom“
Dragana Bjelogrli}a.

Olimpijski grad u
vreme SFF-a `ivi posebnim rit-
mom. Tada njegov ionako
veseli, mada nepravedno ranjeni
duh jo{ vi{e zatreperi. ^itav
{eher biva posebno brendiran
povodom ove zgode. Gde god

sedeli ili {etali, oseti se filmska
magija. Sarajlije su dobri
doma}ini, a pokazalo se i veliki
filmofili. Jubilarno izdanje festi-
vala zatvoreno je projekcijom
“Bilo jednom... u Holivudu“,
~eda Kventina Tarantina.

Prvi Sarajevo Film fes-
tival priredjen je u ratom
zahva}enom gradu 1995, sa
`eljom da se obnovi dru{tveni
`ivot, i otad svake godine oku-
plja zavidan broj doma}ih i
stranih poznatih li~nosti.

IVAN KALAUZOVI]

Odstalnog 
saradnika
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G
eneti~ar i vlasnik
specijalne bol-
nice za le~enje
steriliteta u
L e s k o v c u

Miodrag Stojkovi} izjavio je da
je na Harvard oti{ao “gladan
nauke i komunikacije sa ljudima
koji ga ne}e popreko gledati, jer
navija za druge“.

“Kada smo Petra i ja
dobili ponudu, bilo je te{ko
odvojiti se od Leskovca. 

Ali proveli smo godine
u poku{aju da shvatimo za{to
sistem mrzi onoga ko druga~ije
misli, za{to je bezuspe{no
dokazivanje da treba prozvati i
kazniti falsifikatore diploma, a
ne one koji na njih ukazuju“,
rekao je  dr  Stojkovi}, koji se
na univerzitetu Harvard trenut-
no bavi istra`ivanjem mati~nih
}elija.

Kako je rekao, “u
takvoj atmosferi nije ~udo {to
mala grupa ljudi politi~ku vlast
do`ivljava kao demonstraciju
mo}i, pretnji i zastra{ivanja,
koja u malim mestima postaje
normalna pojava i na ulici“.

“Ljudi koji su se do
ju~e pozivali na prijateljstvo
po~eli su da okre}u glavu, da
izbegavaju susrete, sve u strahu
od lokalnih mo}nika. 

Na to da dodam i ono
najbitnije – `elju za nau~nim
radom. Odlazak je bio nemino-
van“, rekao je Stojkovi}.

Na pitanje {ta iz
“zdravstvenog kartona“ Srbije
vidi, on je rekao da ona “sve
vi{e li~i na umornu staricu koja
se gasi iz dana u dan, ali `ivi u

iluziji da }e malo pudera
pobolj{ati krvnu sliku“.

“Treba, i dobro je, ali
ne bih se stalno hvalio novim
putevima, tunelima, jer ako
ovako nastavimo, svi oni }e biti
za upotrebu u jednom pravcu.
Kod nas postoje ljudi koji mogu
da rade posao kvalitetno, ali
nemaju ~ime. To nije samo
problem zdravstva“, napomenuo
je Stojkovi}.

On je naveo da je
“Srbija jedna od najsiroma{nijih
zemalja u Evropi, nismo [vaj-
carska ili Finska, kako neki to
uporno tvrde“.

“Nismo, jer kod nas ne
postoji visoka tehnologija, a oni
koji treba da se pobrinu da je
uvedu upoznati su sa njom kao
{to je Pavle Vuisi} u poznatoj
seriji poznavao gospodju Had`i
Pe{i}evu“, rekao je Stojkovi}.

Kako je rekao, “mo`da
u Srbiji ne mo`emo da imamo
Harvard, ali kada bismo mladi-
ma ponudili pristojne uslove za
rad, mnogi od njih bi svoju kar-
ijeru nastavili kod ku}e“.

On je naveo da Srbija,
“sa mizernim bud`etom za
nauku i obrazovanje, izgleda
kao zemlja koja poduprta na
{tap kaska za drugima koji ve}
lete“.

“I zato je jo{ vi{e ner-
azumljiva politika jarbola,
diznilendskih megaspomenika,
stadiona i pogre{no tro{enje
para. I da se popnemo na
najve}i jarbol na svetu, ovi koji
lete }e i dalje biti nedosti`ni“,
rekao je dr Stojkovi}.

Izvor: Stanje stvari

Miodrag Stojkovi}:

Za{to sam oti{ao na Harvard

Profesor Stojan Radenovi} je jedan od najcitiranijih matemati~ara sveta i ranije je
nau~ne radove potpisivao za Univerzitet u Beogradu, ali ga je u medjuvremenu anga`ovao
Univerzitet kralja Sauda u Saudijskoj Arabiji da za njih potpisuje nau~ne radove. Kako BU  vi{e
nema u svojim redovima najcitiranije istra`iva~e, to je dovelo ove godine do pada na {anga-
jskoj listi za 100 mesta.

Predsednik Srbije je najavio da }e dati sve od sebe da za godinu dana, kada isteknu
svi ugovori, prof. Radenovi}a vrati da potpisuje sve svoje nau~ne radove za Srbiju. Prof.
Radenovi}, ina~e penzioner, nau~ne radove pi{e u podrumskim prostorijama zgrade u kojoj
stanuje na Vra~aru. “Ja sam u penziji. Primanja su mi vrlo slaba, porodica mi nije situirana, `ena
i }erka ne rade. U Saudijskoj Arabiji mi daju ne{to novca, a Beogradski univerzitet nije mogao
ni laptop da mi kupi... Pozicija BU na {angajskoj listi ne treba da zavisi od jednog starca. Va`no
je da se podr`e i motivi{u mladi nau~nici s kojima i ja saradjujem“, rekao je prof. Radenovi}.

^uveni srpski geneti~ar dr Miodrag Stojkovi}, vlasnik bolnice za le~enje steriliteta u
Leskovcu i doskora{nji {ef katedre na Medicinskom fakultetu u Kragujevcu, koji je po drugi
put napustio Srbiju, izneo je alarmantne podatke da je za potro{ni materijal za istra`ivanje
2011. godine izdvajano 1.200 evra po nau~niku, lani 650 evra, dok je u prvih osam meseci
2019. izdvajano ispod 250 evra. Prema njegovim re~ima, dok se u svetu zna~ajno ula`e u
centre za mati~ne }elije, pa je “Bajer“ za milijardu dolara kupio takvu firmu, u Srbiji je rok za
zavr{etak Centra za mati~ne }elije u Kragujevcu “probijen za vi{e od dve godine“. Stojkovi}
je objavio i fotografiju na kojoj se vidi gradili{te Centra za mati~ne }elije u Kragujevcu
nedaleko od zgrade Rektorata, koje je zaraslo u travu, dok je ograda oko gradili{ta
polusru{ena.

www.serbianmirror.com

Doktor Miodrag Stojkovi}

Profesor Stojan Radenovi}Klinika u Leskovcu
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Uvreme mog odrastanja bilo
je “in“ razlikovati se od
drugih, a danas je popu-

larno biti isti kao drugi. Termin
“mangup“ je imao potpuno
druga~iju konotaciju nego danas.
Neki od nas, koji smo odrastali u
periodu Hladnog rata smo bili
na~itani, radoznali i buntovni.
Znali smo mnogo toga o svetu u
kome `ivimo. Danas, u vremenu
globalizacije, mlade ljude malo {ta
zanima, osim onoga ~ime se bave.
Zato i ne postoji bunt u pravom
smislu te re~i, koji je postojao od
vremena hipika do kraja osamde-
setih godina. Danas ljudi vole da
budu ukalupljeni i pla{e se da ne
{tr~e. Nisu ni u vreme moje mla-
dosti svi bili buntovnici, ali nas je
bilo mnogo vi{e nego danas.
Volim da se vra}am u osamdesete
godine, jer sam kao dete, tinejd`er
i mlad ~ovek pro{ao kroz sisteme
~vrste ruke kao buntovnik, nesves-
tan posledica i oslobodjen od stra-
ha da me je mogao pojesti mrak.
@iveo sam u Titovom i
isto~noevropskom komunizmu, a
bunio se protiv oba sistema. Danas
mladi ljudi `ive u takozvanoj
demokratiji, ali se ne bune ni pro-
tiv ~ega, jer ih ne zanima da
shvate svet u kome `ive. Niti je
postojao komunizam niti postoji
demokratija. Jednu ideolo{ku frazu
je zamenila druga. Te{ko da }e se
danas roditi novi Bukovski, ~iju
re~enicu ~esto volim da citiram:
“Smejali su mi se {to sam

druga~iji, a ja sam se njima sme-
jao jer su isti.“ Opisa}u nekoliko
situacija iz svojih {kolskih dana, u
nadi da }e ~itaocima biti zanimlji-
vo kako je to bilo nekad, za vreme
komunisti~kih sistema kod nas i u
Isto~noj Evropi.

Od ranih {kolskih dana,
tj. jo{ iz perioda kada sam se
formirao kao li~nost, trudio sam se
da budem svesno bi}e, nepodlo`no
ispiranju mozga od strane roditelja,
politi~ara, politi~kog sistema,
crkve… U {estom razredu osnovne

{kole, kad je umro sin na{ih naro-
da i narodnosti i otac nacije,
ljubi~ica bela, plava, heroj nad
herojima, najvoljeniji drug Tito,
u~itelj iz engleskog na po~etku
~asa nam je saop{tio: “Danas }emo
ponovo predavati lekciju o Titu.“
Naravno, malom buntovniku,

zvrku i vragolanu, kakav sam bio,
djavo nije dao mira, pa sam odmah
digao glas, kao {to sam to uvek
prvi radio: “Profesore, da li je
mogu}e da }emo opet slu{ati to
baljezganje o nepobedivom,
neustra{ivom i neuni{tivom super-
menu?“ Profesor Mi{a: ,,Sedi dole!
Sram te bilo! Tema je ’@ivot druga
Tita’.“ Mali ja: “Tema je sranje!“
Naglo, kao da je djavo u{ao u nas-
tavnika Mi{u, zajapurio se i pun
besa me sa sve stolicom izbacio iz
u~ionice. Prekinuo je nastavu i

oti{ao pravo kod direktora {kole da
me prijavi. O~igledno sam ja, sa
svojih nepunih 12 godina, pred-
stavljao veliku pretnju po dr`avnu
bezbednost. Naglo su preko
zvu~nika objavili da }e, zbog
hitnog sazivanja nastavni~kog
ve}a, nastava u celoj {koli biti

obustavljena do daljeg. Poslali su
nas ku}i. Na tom nastavni~kom
ve}u je doneta odluka da se u~enik
VI 3 po hitnom postupku izbaci iz
{kole. To je direktor {kole saop{tio
mom ocu, koji je bio ugledni i
uspe{ni privrednik. Otac je odmah
iza{ao s posla i do{ao u {kolu da
se sretne sa direktorom. Sastanku
je prisustvovao i moj razredni
stare{ina, Plani}, nastavnik fizike,
kome su moji nesta{luci bili
veoma simpati~ni. Te ve~eri je
Plana do{ao kod nas u stan, da

zajedno sa mojim ocem napravi
plan kako da me vrate u {kolu, a
i kako da me urazume. Otac mi je
obja{njavao da bi zbog mojih ispa-
da mogao da izgubi posao, jer se
pretpostavljalo da dete sa nepunih
12 godina takve stvari nosi iz
ku}e. Pitao me je od koga sam ~uo

negativne komentare o Titu. Rekoh
mu: “Izmedju ostalog od tvog oca,
dede Dragomira, kome niko nije
mogao da ispere mozak, a i ne
volim da nosim pionirsku maramu,
plavu bluzu i da pevam pesmice o
bilo kome.“ Otac: “[ta ti je jo{
pri~ao deda Dragomir?“ “Pitao
sam dedu kakva je razlika izmed-
ju partizana i ~etnika.“ On je
pre`iveo II svetski rat, pa je kom-
petentan da govori o tome. “Rekao
mi je: ’Sinko, zamisli volovska
kola koja vo vu~e. Vo se posere, i
ispusti ‘voliku balegu. To~ak pred-
je ta~no posred balege. E, ovo
desno su ti ~etnici, a levo parti-
zani’. To mi je rekao deda. I sam
zna{ da tvoj otac ne voli komu-
niste, a i glasno kritikuje Tita i
ostale komunjare.“ “Dejane, ti si
nevaspitan i bezobrazan. Ako se ne
urazumi{ ima}emo velikih proble-
ma. Ja moram sad da potegnem
sve veze koje imam da te vrate u
{kolu, a ti mora{ da obe}a{ da se
to nikad ne}e ponoviti i da ka`e{
da si se tako pona{ao da bi ispao
mangup pred razredom.“ Nisam ni
bio svestan da smo moja porodica
i ja mogli imati velikih problema.

Razredni Plana i otac su
potegli neke veze, i u roku od
nekoliko dana sam bio vra}en u
{kolu. Da stvar bude zanimljivija,
vrbovali su me da ple{em na sletu,
25. maja 1980, prvoj proslavi
Titovog rodjendana posle njegove
smrti. To je bio najgrozniji slet.
Ki{a, blato, hladno, a mi, deca,
umesto u kostimima (plavim {ort-
sevima, belim majicama, belim
dokolenicama, baletankama i pio-
nirskim maramama), u jaknama i
gumenim ~izmama, ple{emo uz
“Za{to deca vole Tita“.

Kolumna
Moj `ivot u diktaturama

Slika iz ruske {kole u Var{avi

DEJAN MARINKOVI]

Odstalnog 
saradnika

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

BUNT MEDJU MLADIMA NEKAD I SAD
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